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Referat fra møde den 25. juni 2019 i 
Hjerneskadesamrådet på voksenområdet 
 
Deltagere: Karin Holland, Claus Brøckner Nielsen, Runa Steenfeldt, 
Cate Kristiansen, Charlotte Brøndum, Birgit Madsen, Irma Edqvist, 
Jytte Jakobsen, Helle Dybkjær, Peter Seebach, Lone Aagaard, Helene 
Fog, Pernille Vieth, Jens Gram-Hansen og Charlotte Jensen 
 
Afbud: Lis Kaastrup, Charlotte Burvil, Helle Mørn, Lise Leth 
Jeppesen, Ann-Christina Frederiksen, Kristine Brodam og Thomas 
Hahn. 
 
 
1. Godkendelse af referat fra mødet den 26. marts 2019 
Indstilling:  

• At referatet fra mødet den 26. marts 2019 godkendes. 
 
Referat: 

Referatet blev godkendt. 

 
 
2. Rådgivningsgruppe til forskning hen over 
sektorgrænser 
Indstilling:  

• At Hjerneskadesamrådet udpeger et par kommunale 
repræsentanter, som kan deltage i rådgivningsgruppen.  

• At oplægget drøftes. 
 
Jørgen Feldbæk Nielsen præsenterer rådgivningsgruppe til forskning 
hen over sektorgrænser. 
 
Hammel Neurocenter (RHN) har et øget fokus på at lave 
forskningsprojekter, som ser på det samlede patientforløb og dermed 
også på den del, der ligger ude i kommunen. Det er naturligt at stille 
spørgsmålet om, hvorledes "systemets" samlede bestræbelser øger 
borgerens evne til at genoptage et hverdagsliv under nye 
forudsætninger.  
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For at kunne stille de rigtige forskningsspørgsmål, har RHN til 
stadighed brug for en dialog med fagpersoner, som har indsigt i den 
kommunale rehabilitering. Derfor vil RHN forsøge, gerne i samarbejde 
med hjerneskadesamrådet, at skabe en gruppe, hvor forskningsideer 
kan diskuteres. Her kan der både være tale om ideer fra Hammel 
Neurocenter og fra kommunerne. RHN vil samtidig invitere 
repræsentanter fra de to patientforeninger (Hjernesagen og 
Hjerneskadeforeningen) med i arbejdet. 
 
RHN forestiller sig en fast gruppe med halvårlige møder af 2-3 timers 
varighed. 
  
Referat: 

./. Jørgen Feldbæk Nielsen præsenterede rådgivningsgruppe til forskning 

hen over sektorgrænser. Oplægget er vedlagt. 

 

Det vil være relevant at få en praktiserende læge med i 

rådgivningsgruppen. Jens Gram-Hansen og Pernille Vieth kan hjælpe 

med at finde en repræsentant. 

 

Alle kommuner får mulighed for at deltage med 2-3 repræsentanter i 

alt. Formandskabet skriver ud til alle kommuner og udvælger 

repræsentanterne på baggrund af kommunernes indstillinger. Jørgen 

Feldbæk Nielsen præciserer hvilke kommunale profiler, der er behov 

for, og sender beskrivelsen til Charlotte Jensen. 

 

 
3. Dysfagi-kursus 

Indstilling:  
• At oplægget drøftes. 

 
Annette Kjærsgaard (specialergoterapeut i senhjerneskade, tidligere 
ansat på Hammel Neurocenter) og Lisbeth Pedersen 
(specialeansvarlig sygeplejerske, Regionshospitalet Lemvig) 
præsenterer det e-learningsprogram, der nu findes på 
dysfagiområdet. Det er det basale niveau, så det henvender sig i høj 
grad til alle i kommuner og på afdelinger, hvor det ikke er en del af 
den iboende specialistviden. 
 
 
Nyt e-læringskursus – “Dysfagi – problemer med at synke, 

spise og drikke” er blevet udviklet. 

 
Hospitalsenheden Vest, Regionshospitalet Horsens, Hammel 
Neurocenter og Region Nordjylland har i samarbejde med Center for 
e-læring udviklet et e-læringskursus i opsporing og korrekt indsats 
overfor patienter med eller i risiko for dysfagi. 
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Formål med e-læringskurset: 
Tusindvis af mennesker rammes årligt af dysfagi. Gentagne 
lungebetændelser, social isolation, nedsat livskvalitet samt hyppige 
genindlæggelser er typiske konsekvenser. Men tilstanden kan lindres 
med rigtig og rettidig indsats. Det kræver imidlertid både årvågenhed 
og praksisnær viden og handling. 
 
E-lærings kursets formål er derfor, at give kursisten viden og 
færdigheder som kan anvendes konkret i det daglige arbejde. 
 
Målgruppe: 
Kurset henvender sig til sundhedsprofessionelle uden forudgående 
specialviden om dysfagi, og det faglige niveau er valgt herefter.   
Målgrupperne er sygeplejersker, SSA, SSH og nyuddannede 
ergoterapeuter – samt øvrige personalegrupper, som vil kunne møde 
mennesker med dysfagi i deres hverdag. 
 
Opbygning: 
e-lærings kursets består af 8 moduler, og indholdet veksler mellem 
animerede, speak´ede film og spørgsmål til indholdet.  
    
Obligatorisk eller ikke obligatorisk: 
Det er op til den enkelte afdeling at beslutte, om kurset skal være 
obligatorisk eller frivilligt samt for hvilken målgruppe.   
  
Forventet gennemførelsestid: 
40-45 minutter. 
   
Styregruppen: 

• Dorte Meldgaard Kristiansen, Seniorforsker, 
forskningskoordinator, Regionshospital Nordjylland 

• Gitte Ø. Poulsen, Kvalitetskoordinator og ergoterapeut, 
Hospitalsenheden Vest 

• Rikke Bach Andersen, Ergoterapeut, Hospitalsenheden Vest 
• Lisbeth Pedersen, Sygeplejerske, Hospitalsenheden Vest 
• Stine Mølgaard, Udviklingsergoterapeut, Regionshospitalet 

Horsens 
• Annette Kjærsgaard, forskningsansvarlig ergoterapeut fra 

Kompetencecenter for øvre dysfagi, Hammel Neurocenter. 
 
Referat: 

./. Annette Kjærsgaard og Lisbeth Pedersen præsenterede dysfagi-

kurset. Oplægget er vedlagt. 

 

Kurset udbydes frit til alle medarbejdere i Region Midtjylland. 

Kommunerne kan købe kurset. 

 

Uddannelsesinstitutionerne har mulighed for at købe kurset.  
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Medlemmerne af Hjerneskadesamrådet finder kurset relevant og vil 

gerne have kurset udbredt.  

 

Kurset er obligatorisk for personalet på Hospitalsenheden Vest. 

 

4. Borgerguides i Randers Kommune 

Indstilling:  
• At tilbuddet i Randers Kommune drøftes med henblik på at 

inspirere andre kommuner til et lignende tiltag. 
 
Randers Kommune uddanner borgerguides som et led i et projekt, 
der er finansieret af Velux-fonden. Se informationsfolder:  

https://handicap.randers.dk/mit-liv-min-plan/visuel-
handleplan/informationsfolder/ 
 

Runa Steenfeldt informerer om borgerguides. 
 
Referat: 

./. Runa Steenfeldt præsenterede projektet. Oplægget er vedlagt. 

 

Randers Kommune har uddannet 17 borgerguides. Borgerguiden 

deler ud af sine egne erfaringer til andre borgere, pårørende og 

medarbejdere.  

 

Uddannelsen forløber over 12 uger. 

 

Projektet er finansieret af Velux-Fonden. Fremtidig finansiering er 

ikke afklaret endnu, men kommunen er indstillet på at videreføre 

projektet.   

 

Borgerguides er ulønnede.  

 
 
5. Kommissorium 
Indstilling:  

• At udkast til kommissorium drøftes og sendes til godkendelse i 
Sundhedsstyregruppen og DASSOS. 

 
Hjerneskadesamrådet drøftede udkast til nyt kommissorium på sit 
møde den 26. marts 2019.  
 
Kommissoriet skal godkendes af Sundhedsstyregruppen og DASSOS.  
 
DASSOS behandler kommissoriet på sit møde den 27. november. 
 
Referat: 
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Kommissoriet blev drøftet. Det blev aftalt at tilføje under formålet, at 

Hjerneskadesamrådet ikke kan give sig selv opgaver, men at 

Hjerneskadesamrådet kan foreslå Sundhedsstyregruppen og/eller 

DASSOS, at der iværksættes en opgave. 

 

Hjernerystelser er ikke med i kommissoriet.  

 

Revideret kommissorium er vedlagt. 

 
 
6. Neurologiplanen 
Indstilling: 

• At orienteringen tages til efterretning. 
 
Berit Kamp Kragh (Sundhedsplanlægning, Region Midtjylland) 
orienterer om neurologiplanen. 
 
Referat: 

Berit Kamp Kragh informerede om neurologiplanen. 

 

Udkast er sendt i høring. Hjerneskadesamrådet tager processen til 

efterretning. Hjerneskadesamrådet behandler ikke høringsudkastet 

men opfordrer til, at man svarer lokalt.  

 

Der er nedsat en tværsektoriel gruppe, som beskæftiger sig med 

rådgivende og udgående funktioner.  

 
 
7. Svar fra kommunerne om rehabilitering på 
specialiseret niveau 
Indstilling: 

• At svarene fra kommunerne drøftes. 
• At Hjerneskadesamrådet beslutter, om det vil udarbejde 

anbefalinger på baggrund af kommunernes svar. 
 

./. Kommunerne har besvaret spørgsmål om, hvordan de varetager 
rehabilitering på specialiseret niveau. Svarene er vedlagt. 
 
Referat: 

Spørgeskemaet omhandler kommunernes varetagelse af 

rehabilitering på specialiseret niveau, nærmere bestemt om 

kommunerne henviser borgerne til døgnrehabilitering og/eller 

matrikelløs rehabilitering og, om kommunerne henviser borgerne til 

ambulante vurderinger i hospitalsregi. 

 

Kortlægningen viser hvilke tilbud, kommunerne anvender. For unge 

under 18 år anvender kommunerne primært matrikelløse tilbud, 

mens de primært anvender døgnrehabilitering til borgere over 18 år. 
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Drøftes på næste møde, hvor vi kan sammenligne med data for antal 

genoptræningsplaner.  

 
 
8. Status for puljeprojekterne i forbindelse med 
Servicetjekket 
Indstilling:  

• At orienteringen tages til efterretning. 
 
Helle Dybkjær orienterer kort om status for puljerne: 
 

• Pulje 1: Den Gode Genoptræningsplan – landsdækkende 
implementering af undervisning og arbejdsgange 

• Pulje 3: Indtryk og Udtryk  
• Pulje 4: Udgående funktion fra sygehuse med højtspecialiseret 

funktion i neurorehabilitering 2018-2020. 
 
Referat: 

./. Helle Dybkjær orienterede. Oplægget er vedlagt. 

 

Orienteringen blev taget til efterretning. 

 
 
9. Information om audit på rehabilitering på 
specialiseret niveau 
Indstilling:  

• At orienteringen tages til efterretning. 
 
Audit på rehabilitering på specialiseret niveau afholdes i efteråret 
2019.  
 
Kristine og Charlotte har haft møde med Gunna Estrid Andersen, 
Hospitalsenheden Vest, som bliver proceskonsulent.  
 
Der udvælges 10 cases. Borgerne er udskrevet i løbet af 2. halvår 
2018, og der er 31 borgere at vælge imellem. De udvælges ud fra 
følgende kriterier: 

• Alle klynger er repræsenteret 
• Både kommuner, som er med i Voksenhjerneskadesamrådet 

og kommuner, som ikke er med i Voksenhjerneskadesamrådet 
• Både Hammel og Skive er repræsenteret 
• Aldersspænd: 20'erne til 70'erne 

 
Charlotte kontakter de udvalgte kommuner for at høre, om de vil 
deltage i audit. Kommunen kontakter borgeren og indhenter 
samtykkeerklæring. Gunna, Charlotte eller Kristine taler med 
borgeren/pårørende inden auditmødet for at høre, hvordan 
borgeren/pårørende har oplevet forløbet. 
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2-3 medarbejdere fra hhv. kommunen og hospitalet deltager i 
auditmødet. Det skal være medarbejdere, som har været involveret i 
det pågældende forløb. Deltageren forbereder sig forud for mødet. 
 
Referat: 

Der er udvalgt 10 cases. Sekretariatet kontakter de udvalgte 

kommuner efter sommerferien for at afklare, om kommunerne vil 

deltage i audit. Kommunerne kontakter efterfølgende de udvalgte 

borgere for at høre, om de ønsker at deltage.  

 

Der afholdes et møde pr. case, hvor kommunen og hospitalet stiller 

med 2-3 medarbejdere. Forud for mødet sender medarbejderne 

relevant journalmateriale til Charlotte Jensen, som sørger for at lave 

en tidslinje for forløbet på baggrund af journalmaterialet.  

 

Borgerne inddrages før auditmødet for at få deres oplevelse af 

forløbet beskrevet. Det blev foreslået, at borgerne får mulighed for at 

se audit rapporten, som beskriver deres forløb, hvilket der var 

tilslutning til. 

 
 
10. Næste møde 
Indstilling:  

• At det aftales hvilke punkter, der skal behandles på næste 
møde. 

 
Næste møde afholdes den 21. november 2019. 
 
Følgende kan sættes på dagsordenen: 

 
• Status for projekterne i Servicetjekket. 

 

• Status om Human First – sygdomme i hjernen: 
Formandskabet kan inviteres til at holde oplæg. Kontakt 
Maiken Rose Hjortbak mrhj@au.dk 
 

• Genoptræning på avanceret niveau: At det godkendes, at 
spørgsmål om andel af borgere, som får genoptræning på 
avanceret niveau, sendes igen til kommunerne. Dette 
forudsætter, at det nye forløbsprogram er udkommet. Det skal 
undersøges, om Forløbsprogrammet anbefaler, at langt 
hovedparten af borgerne skal have træning på avanceret 
niveau. Hvis de ikke gør det, vil Hjerneskadesamrådet gå ud 
med denne anbefaling. Fra mødet den 15. november 2018. 

 
• Nye nationale dokumenter på hjerneskadeområdet: Der 

kommer nyt forløbsprogram og ny visitationsretningslinje i 



 

Side 8

2019. Det giver anledning til at se på den gamle 
sundhedsaftale, som skal revideres: 
http://www.sundhedsaftalen.rm.dk/siteassets/samarbejde-
med-kommunerne/hjerneskadesamradet/sundhedsaftale---
voksne---til-sundhedskoordinationsudvalget-version-2.pdf 
Aftalen er stærkt forældet. 
 

• Hjemmerehabilitering: 

Hammel Neurocenter holder oplæg om hjemmerehabilitering. 
 

• Ny behandling af apopleksipatienter: 

Oplæg fra Lise Leth Jeppesen. 
 
Referat: 

Formandskabet præsenterer arbejdsplan, hvis vi får nyt 

kommissorium godkendt. 

 

Status for Neurologiplanen. 

 

Hjemmerehabilitering kan evt. udskydes. 

 
 
11. Eventuelt 
 
Referat: 

Kommunerne er ved at udpege repræsentanter til to projektgrupper 

under Human First. Det drejer sig om Projektgruppe om 

interventionsforskningsprojekt om træthed og søvn samt 

Projektgruppe om tværfaglig simulationstræning. 

 
 
 
Referent: Charlotte Jensen 
 
 
 
 
 
 


